
Homenatge merescut pàg 14

Ignacio Ávila, veí d’Esplugues,
premi al millor esportista
paralímpic de l’any
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La UBE d’Esplugues rep
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jutjats per seguir a Collserola
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40 anys de velocitat
La Cursa de Coixinets de Sant Just continua en plena forma  pàg 11

Un perill per a la salut pàg 3

Ecologistes en Acció alerta 
de les conseqüències de l’ozó
troposfèric per a les persones
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Durant els últims mesos els ciu-
tadans s’han acostumat a sentir
el concepte “episodi de contami-
nació atmosfèrica”, un moment
puntual en el qual la pol·lució su-
pera els valors recomanables per
a la salut. L’última vegada va
ser a principis de novembre,
quan les administracions van
aconsellar, entre altres, no agafar
el cotxe, moure’s amb transport
públic i no fer exercici físic a se-
gons quines zones de Barcelona
i la seva àrea metropolitana. El fo-
cus es posa sovint sobre les par-
tícules en suspensió (PM10) o el
diòxid de nitrogen (NO2). Però
no són els únics perills.  

Ecologistes en Acció va pre-
sentar un estudi a finals d’octu-

bre on alertava dels riscos de l’o-
zó troposfèric, que es forma a
partir dels contaminants que es
generen principalment a dues
zones del país: el Baix Llobregat
i el Vallès. Aquests contami-
nants provenen de l’alta inten-
sitat del trànsit, l’activitat in-
dustrial de la zona i del transport
marítim del Port de Barcelona. 

LA SOLUCIÓ: MENYS COTXES
L’investigador de l’Institut de
Salut Global de Barcelona (IS-
GLOBAL), David Rojas, confirma
a aquesta publicació la impor-
tància d’aquesta qüestió. “Calen
solucions” respecte a l’ozó, creu,
tot i que reconeix que la principal
“amenaça” són les partícules en
suspensió, les quals augmenten
“quan més cotxes circulen”. 

De fet, Rojas assegura que la
densitat de circulació és el prin-
cipal problema a combatre a l’à-

rea metropolitana. Per aquesta
raó, proposa diverses vies per tal
de reduir-la, com ara potenciar
l’ús del transport públic i els ve-
hicles híbrids, promoure l’ús de
la bicicleta i fomentar que els ciu-
tadans vagin a la feina caminant. 

Rojas reconeix, però, que per
arribar a aquest punt calen po-
lítiques urbanístiques diferents
que “facilitin la mobilitat soste-
nible” i que “apropin les àrees re-
sidencials a les zones de feina”.
D’aquesta manera, sosté Rojas,
“les persones no farien servir tant
el cotxe i, per tant, es reduirien
les emissions”. 

Pel que fa als cotxes híbrids,
l’investigador considera que “són
un començament” per reduir els
gasos emesos –l’ozó, per exem-
ple–, però reitera que “no es
tracta d’una mesura definitiva” si
no va acompanyada d’una política
urbana “més sostenible”. 

“Calen solucions”
» Ecologistes en Acció alerta dels perills per a la salut de l’ozó troposfèric, una partícula força desconeguda
» Els gasos dels cotxes en són el principal origen i una raó més per limitar el trànsit a l’àrea metropolitana 

Francisco J. Rodríguez
BAIX LLOBREGAT

MESURA4L’Àrea Metropoli-
tana de Barcelona (AMB) va
presentar la setmana passada
un protocol d’actuació per po-
sar en marxa durant els episo-
dis d’alta contaminació atmos-
fèrica. L’ens l’aplicarà durant
moments de màxima concen-
tració de diòxid de nitrogen o
de partícules en suspensió, dos
dels contaminants més nocius
per a les persones, els quals so-
len superar a la corona metro-
politana els límits establerts
per la Unió Europea. 

Aquesta iniciativa contem-
pla una campanya de comuni-
cació i sensibilització dels ciu-
tadans per tal d’oferir consells

i recomanacions. A més, im-
plementarà mesures pun-
tuals –d’acord amb les compe-
tències de l’AMB en transport,
taxi i medi ambient– adreçades
a reduir el trànsit privat i que es
podran intensificar a mesura
que augmenti el risc. 

“L’elevada contaminació
ambiental esdevé una proble-
màtica estructural a l’àrea me-
tropolitana”, va afirmar el vi-
cepresident de Mobilitat de
l’AMB, Antoni Poveda, durant
la presentació del protocol, on
també va reclamar a l’adminis-
tració de l’Estat i a la Generali-
tat que “abordin urgentment ac-
tuacions pendents”. 

L’AMB crea un protocol per a
dies amb alta contaminació

Els gasos que emeten els cotxes són el principal origen de l’ozó troposfèric, que té greus conseqüències per a la salut. Foto: Arxiu 
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@miqueliceta: Existe una voluntad firme
de los dos partidos [PSOE-PSC] de man-
tener la mejor relación posible y de solu-
cionar problemas.

@UAB_info: Aquí teniu la #SuperLluna!
És la més gran dels darrers 68 anys i no
es tornarà a repetir fins al 2034! Apro-
fitem-ho!

Actualitat a la xarxa

#TotsSomHoms

@franceschoms: “Han guanyat al Con-
grés la votació del suplicatori, però no
aplacaran a Catalunya el nostre projecte
democràtic”.

4Fum, fum, fum!
per Jordi Lleal

Atenció, catalanets díscols! El PP
ha transmutat! A partir d’ara,
portaran a terme una campanya
d’aproximació del poder de Ma-
drid a Catalunya i així obrir un
nou curs amb empatia i mà es-
tesa. Ho faran portant el Senat
a Barcelona (Uf!); Soraya Sáenz
de Santamaria tindrà despatx a
la delegació del govern, allà al
carrer Mallorca (Oidà); es farà
un consell de ministres a Pe-
dralbes (com en temps d’en
Franco); ens posaran la pasta-
naga als morros (mentre conti-
nuaran les bastonades, per part
dels tribunals, a l’esquena); ens
convidaran a una cassola de
llenties amb xoriço (a veure si
ens deixem comprar); parla-
ran català en la intimitat (Aznar
ja ho feia); canvi de cromos,
l’Enric Millo per la Llanos de
Luna (fantàstic); veuran partits
a la llotja del Barça (Hum);
aprendran a ballar sardanes

(tots són pops); posaran arbres
de Nadal, de color blau, a les pla-
ces dels ajuntaments (com feia
en Xavier Garcia a Badalona)... 

Sabem que, per les dates
de Nadal, els cors s’estoven. És
temps de pau i de perdó, de re-
unir-se les famílies al voltant d’u-
na taula, amb absoluta germa-
nor, pensin com pensin políti-
cament. Cantarem nadales al
peu del pessebre i tot seran
flors i violes per a una nova re-
lació entre Catalunya i Espanya.
És com programar un miratge,
per entabanar uns quants cata-
lans que no tinguin gaire clar
quina posició prendre davant
l’alternativa, de si donen suport
a la secessió o es passen al bàn-
dol unionista, posant una es-
pessa cortina de fum als ulls dels
indecisos, amb unes conces-
sions més o menys apetitoses, a
veure si piquen l’esquer. Ara és
Nadal. Fum! Fum! I més Fum!     

Un diari participatiu

#DiaDelConsumisme

@dianacoromines: Aquesta xerrameca
sobre la invasió que suposa el Black Fri-
day (com si les rebaixes nostrades fossin
una tradició a preservar) ratlla el ridícul.

#DEP

@iescolar: Lamento la muerte de Rita
Barberá como la de cualquiera. Pero
morir no te convierte en martir ni te da la
razón. 

Un diari plural

per @ModernetdeMerda    

4Obrir portes, tancar portes

Molts estarem d'acord que el dia
12 d'octubre, el del famós espec-
tacle de pirotècnia a l'ajunta-
ment de Badalona, no va ser el
dia més brillant de l'indepen-
dentisme.

Tampoc va ser-ho el 4 de
novembre, quan ordes de cata-
lans pujaren esperitats cap a
Berga per donar suport a una al-
caldessa detinguda pels Mossos
per una qüestió de banderes i de-
claracions. Ha tingut dies millors,
la cosa. Ha tingut dies molt mi-
llors.

De fet, de tot allò no fa pin-
ta que n'hàgim tret res gaire po-
sitiu. Ara mateix no tinc el
comptador d'independentistes
a mà, però és molt possible que
durant aquest període de temps
no hagi augmentat gaire la xifra
total. És més, és probable que
hagi disminuït una mica. Segur
que hi ha molts adherits de
nova fornada que, amb bon cri-
teri, han optat per plegar les ve-
les recentment desplegades
quan els ha semblat que al final
tot plegat anava només de sím-
bols i de pàtries. Perquè la imat-
ge que està transmetent el pro-

cés aquestes últimes setmanes
és aquesta, la d'un moviment
distret amb estelades i diades
nacionals.

Com que l'independentis-
me va sobrat de vots, però, ara
valora la possibilitat de tornar a
viure una jornada com les dues
anteriors, amb una obertura
massiva d'ajuntaments el prò-
xim 6 de desembre. Perquè la
Constitució no és la nostra Cons-
titució, perquè aquest dia no te-
nim res a celebrar, i totes aques-
tes proclames que, siguin mo-
ralment certes o no, tan bé acos-
tumen a funcionar sempre per
sumar fans a la causa.

Sí, anem llençats. Ens està
anant tot tan bé, tenim una es-
tratègia tan ben parida i disse-
nyada, hem patit tan poc desgast
aquests últims mesos, que con-
tinuarem incidint una estona
més en el tema de les banderes,
dels dies simbòlics i de la part
més sentimental del procés, a
veure si així acabem de seduir
tota aquella gent que caldria se-
duir abans del setembre. Això sí,
almenys haurem demostrat que
som independentistes de veritat,

que no ens deixem aixafar en cap
cas. I tant.

En comptes de desobeir for-
tament en aquells punts que et
dignifiquen com a país i que se-
rien socialment acceptats i aplau-
dits (des de desnonaments i fins
a l'acollida de refugiats, passant
per pobreses energètiques), pre-
ferim començar per les engru-
netes del cor. Aquelles petiteses
que no aporten res al debat (si en-
cara no tens les grans estructures
fetes, quin sentit té començar a
encarar-te amb l'Estat per qües-
tions secundàries i no populars)
i que ensenyen la part menys
atractiva del procés, la més im-
pulsiva i nacional, a la vegada que
deixen de banda els motius so-
cials i econòmics que han arros-
segat tanta gent fins aquí.

Que cadascú faci el que cregui
oportú, Déu nos en guard de dir
a la gent què pot fer i què no. Però
potser al final, de tant voler ob-
rir les portes dels ajuntaments per
simbolismes, estarem tancant
sense adonar-nos-en les portes
del procés a moltes persones
que tenien l'esperança d'entrar-
hi per motius ben diferents.
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La comarca a la xarxa

Un diari obert

De poc li servirà a la Rosa de Reus, a
la dona de 81 anys que va morir vícti-
ma de la pobresa que anomenen en-
ergètica, de la solitud, i d'aquest mal en-
tès progrés, que ara anem veient si la
culpa del tall elèctric és d'un reglament
o d'un protocol. La Rosa de Reus,
símbol de la ciutat, i per extensió de to-
tes les ciutats i pobles on les grans com-
panyies subministradores que este-
nen la plaga del segle XXI actuen com
els nous senyors feudals recaptadors de
tributs, i que ens remet a les desigual-
tats de l'època de la pesta. 

La llegenda reusenca de la pasto-
reta ve del segle XVI, la d'Isabel Be-
sora, a qui es va aparèixer la Mare de
Déu i li va donar el missatge que es re-
cuperés el costum d'encendre una
candela tan llarga que permetés fer el
tomb a les muralles de la ciutat i que
arribés encesa a l'altar. Els jurats de
la ciutat no se la van creure. No do-
naven fe a aquest protocol o regla-
ment, i n'hi exigien proves. Va haver
de ser una segona aparició virginal la
que aleshores, segons les versions, si-
tuen una rosa a la galta o un petó. El
cas és que la rosa va passar de la gal-

ta de la pastoreta a l'escut de Reus.
Ara s'ha encarnat amb aquesta altra
Rosa, a qui una candela, o una es-
pelma, amb què mirava de deslliurar-
se de la foscor, se l'ha acabat engolint.
Tristíssim tot plegat, perquè aquesta
mort ens fa veure com n'és, de difícil,
acomboiar tota la societat, i ens res-
situa en el debat de la lluita contra les
desigualtats. 

L'assagista, musicòleg, erudit, de
pensament immens, Ramon Andrés, al
seu darrer llibre Pensar y no caer diu
que la desigualtat és en nosaltres, i que
fins que no assumim que és dins la nos-
tra estructura mental no ho acabarem
de corregir. L'individualisme no és al-
tra cosa que la ideologització d'un ma-
teix: “Haver caigut en la ingenuïtat de
creure que estem capacitats per repar-
tir-nos el pa ha estat un equívoc al qual
ha contribuït l'humanisme utopista,
sempre doctrinari”. I encara afegeix An-
drés: “No hi ha res tan nihilista com as-
pirar al paradís.” Que els ho diguin a
aquestes companyies de beneficis mi-
lionaris on basteixen el seu paradís!

Publicat a El Punt Avui

4La Rosa de Reus
per Xavier Graset

4Antifranquista i monàrquic?
per Gemma Aguilera

L’Estat espanyol està governat per un
partit legitimat a les urnes que prové de
les estructures del franquisme, del
qual mai no ha renegat obertament. I
està flanquejat pel PSOE, que tot i ve-
nir d’una tradició republicana, durant
l’exili ja havia abraçat la monarquia. Per
si hi havia dubtes, el socialista Grego-
rio Peces Barba ho va aclarir l’any
1982 després que el PSOE hagués ob-
tingut majoria absoluta: “Monarquía y
Parlamento son términos comple-
mentarios, y su integración en la mo-
narquía parlamentaria produce una
estabilidad, un equilibrio y unas posi-
bilidades de progreso difíciles de en-
contrar en otras formas de Estado". El
PCE, que va ser el partit hegemònic en
la lluita antifranquista, també s’havia
declarat monàrquic: “Consideramos a
la Monarquía como un régimen cons-
titucional y democrático [...] Estamos
convencidos de ser a la vez enérgicos
y clarividentes defensores de la unidad
de lo que es nuestra patria común".

Així, l’esquerra antifranquista espa-
nyola no només deixava enrere la seva
tradició republicana, sinó que abraçava
un nou règim basat en un estat centra-
litzat i amb capacitat per establir un es-
tat d’excepció permanent contra qual-
sevol dissidència envers la unitat d’Es-
panya, amb la institució monàrquica,
l’església i l’exèrcit, com a garants d’a-
questa unitat. O el que és el mateix, com
a garantia dels privilegis pactats entre la
dreta, l’esquerra i els poders econò-
mics l’any 1978. Uns pactes als quals s’hi
van sumar el nacionalisme basc i cata-
là que, temorosos que la violència al car-
rer anés a més i d’un possible intent de
cop d’Estat, van rubricar els acords de
la Moncloa sense veure venir la trampa
de la  LOAPA, que ignorava la prome-
sa del reconeixement de les nacions his-
tòriques i les rebaixava a la mateixa al-
çada que les regions inventades.

Els governs que ha tingut l’Estat es-
panyol des que Franco va col·locar Joan
Carles I, i les seves polítiques econòmi-
ques, socials i culturals que han deixat
un país fet pols en tots els sentits, són la
conseqüència lògica d’aquesta renúncia
de l’esquerra espanyola i de l’antifran-
quisme a trencar totalment amb el rè-
gim. Van preferir una simple reforma de
l’Estat franquista, apuntalada per una
institució no democràtica que garantís
els privilegis de les elits polítiques i
econòmiques, abans que anihilar les es-
tructures franquistes i construir un Es-
tat plenament democràtic i amb un re-
partiment de poder real.

Però el pecat original és més greu.
Els partits van rebutjar una transició ne-
tament democràtica que foragités de la
societat polítics de Franco, policies, jut-
ges corruptes i tribunals militars, que
van trobar un còmode encaix gràcies a
la Transició. A tots aquests mai ningú
no els va destorbar ni els va demanar
explicacions. Ni als que encara són
vius ni als morts. Una llei d’Amnistia
feta a mida va permetre la supervi-
vència d’un poder judicial fidel al fran-
quisme i al principi constitucional no
escrit del dret natural superior de la de-
fensa de la unidad de destino de lo uni-
versal. Un pacte entre els franquistes
i les forces democràtiques per enterrar
la memòria històrica del període re-
publicà i la il·legitimitat originària de la
monarquia 'joancarlista'. 

Malauradament, aquell pòsit so-
breviu i es perpetua a través de les con-
tínues sentències de tribunals espany-
ols que setmana sí setmana també ar-
riben a Catalunya. Es pot ser antifran-
quista i monàrquic? Segurament sí,
però cal voler trencar amb aquest pòsit
franquista. I aquesta pregunta ja és més
difícil de respondre. 

Publicat a El Món

#NiUnaMes

@AjCastelldefels: 528 dones víctimes de
violència masclista, 28 homes condem-
nats i 15 absolts. Aquest és el balanç del
segon trimestre de l'any al Baix Llobregat.
.

#AraVeNadal

@AntoniPovedaSJD: Hem encès els
llums de Nadal a Sant Joan Despí per
omplir les festes d’il·lusió, màgia i emo-
cions. #NadalSJD.

#PleSuspès

@LauraBe_LLe (C’s Esplugues): Si la al-
caldesa hubiera preguntado, no me hu-
biera importado ceder turno de palabra.
Gran error suspender el pleno.
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En què consisteix la teva feina?
Intento resoldre molts dels enigmes
que tenim oberts encara en física de
partícules, com per exemple: Quina
és la naturalesa de la matèria fosca
que representa 25% del cosmos?
Per què no hi ha la mateixa quanti-
tat de matèria i antimatèria a l'Uni-
vers? Podem unificar totes les
partícules i forces (incloent-hi la gra-
vetat) dins un sistema matemàtic
més simple que l'actual?

Quines aplicacions pràctiques té
la recerca al CERN?
L'impacte social de la física d'altes
energies al món ha estat espectacu-
lar. El World-Wide-Web va ser inven-
tat al CERN fa 20 anys per físics que
volien poder-se comunicar i com-
partir dades i gràfiques ràpidament,
i avui milers de milions de persones
l'utilitzen al món. Els detectors i ac-
celeradors de partícules de fa 50 anys
s'empren avui en medicina.

Vas haver de deixar moltes coses
quan et vas traslladar a Suïssa?
Vaig marxar de Catalunya l'any 2000

un cop em vaig doctorar. No he tin-
gut mai la impressió d'haver “deixat”
coses a Catalunya, sinó d'haver ei-
xamplat els meus coneixements
professionals i personals. Primer, vaig
ser investigador postdoctoral a la
Bretanya i als Estats Units i després, el
2006, vaig arribar al CERN amb una
posició temporal d'investigador.

Tens ganes de tornar a casa un dia?
El CERN és el laboratori més impor-
tant i prestigiós del món en el meu
camp de recerca. Com que no es
preveu construir un accelerador
més potent fins d'aquí a uns 20
anys, compto ser al CERN en prin-
cipi fins que em jubili “oficialment”.
M'agradaria tornar a Catalunya
quan tingui 65 anys, si algun centre
de recerca o universitat catalanes
encara estan interessats en les
meves contribucions científiques.

Què caldria fer perquè a Catalu-
nya es pugui fer més recerca de
nivell internacional?
Primer, cal dir que la formació aca-
dèmica i la recerca de les universi-

tats catalanes és bona. Les univer-
sitats catalanes es posicionen al
capdavant de l'Estat en les classifi-
cacions internacionals. Segon, la
creació l'any 2000 de la Institució
Catalana de Recerca i Estudis
Avançats (ICREA) per a contractar
científics d'alt nivell ha estat una
iniciativa molt exitosa.

Malauradament, en els darrers
temps de crisi, la contractació de per-
sonal investigador ha baixat enor-
mement. En realitat, el país genera

els recursos per a poder finançar
molts més investigadors, però que
els nostres impostos siguin contro-
lats per l’Estat espanyol ens ho im-
pedeix. La independència ens
permetria esdevenir el pol científic
del sud d'Europa.

Creus que les institucions cientí-
fiques catalanes estan discrimi-
nades?
Catalunya té l’1,2% de la població,
però representa més del 2% de la
producció científica europea. A
més, Catalunya té l'1,5% dels inves-
tigadors d'Europa, i aquests reben
el 3% dels fons de la UE. En canvi,
amb el 20% d’investigadors de l’Es-
tat, Catalunya rep el mateix 20%

dels fons estatals quan, pels mèrits
científics demostrats, n'hauríem de
rebre el doble. A sobre, Catalunya
rep molts menys diners en beques

universitàries dels que ens corres-
pondrien per població. El reparti-
ment dels fons estatals no es basa
en criteris objectius de qualitat i
competitivitat, sinó en criteris arbi-
traris centralistes. 

Redacció ANC

Entrevista a David d’Enterria

“Catalunya pot ser el pol científic del sud d’Europa”

David d’Enterria és investigador en 

física d’altes energies al laboratori CERN 

de Ginebra, on analitza les dades de 

col·lisions de protons i nuclis a moltes altes

energies que són enregistrades als detectors

del Gran Col·lisionador d’Hadrons.

» Ens cal un estat a favor per ser una veritable referència mundial en el camp científic i tecnològic

El World-Wide-Web
(WWW) va ser inventat 

al CERN fa 20 anys

La independència ens
permetria esdevenir 

el pol científic 
del sud d'Europa
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El Ple de novembre –celebrat el
passat dia 16– no va arribar a la
part de precs i preguntes. L’al-
caldessa, Pilar Díaz, va decidir
suspendre la sessió després que
alguns membres de la platafor-
ma No al Pla Caufec intervin-
guessin en la sessió sense tenir
torn de paraula. “Això no és la
democràcia”, va exclamar di-
verses ocasions una Díaz visi-
blement contrariada davant del
que estava passant. “Suspenc el
Ple, no em queda una altra, ho
sento molt”, va dir l’alcaldessa. 

La plataforma havia convocat
una protesta davant del consis-
tori durant la sessió plenària per
demostrar que són “200 i més”.
Aquesta afirmació fa referència
a les firmes necessàries  per po-
der entrar una proposta ciuta-

dana al Ple, segons estableix el
Reglament Orgànic Municipal
(ROM). De moment, la plata-
forma no ho ha aconseguit, tot i
que denuncia la “desaparició”
de “fulls sencers de signatures en-
trades a registre”, un extrem que
neguen des de l’Ajuntament.

L’accidentat Ple va tenir lloc
uns dies més tard de la sessió ex-
traordinària que es va convocar
per debatre sobre la revocació

dels acords de la Junta de Go-
vern del passat dia 30 de se-
tembre, que donaven via lliure al
centre comercial i als pisos pro-
jectats als peus de Collserola. 

El Ple es va posicionar en
contra de revocar els acords que
permetien la reactivació del Pla
Caufec amb els vots de PSC,
CiU i Ciutadans. ERC, ICV, CUP,
Canviem i la regidora no adscri-
ta van votar-hi a favor.

Manifestants a l’exterior de l’edifici consistorial. Foto: CUP

Una protesta contra el Pla 
Caufec obliga a suspendre el Ple

» L’alcaldessa va decidir tancar la sessió després que membres 
de ‘No al Pla Caufec’ intervinguessin sense tenir torn de paraula

El Consell d’Infants abordarà
la convivència amb animals

CIVISME4El Consell d’Infants
2016-2017 va quedar constituït
el passat dia 23 a la Sala de
Plens. Allà, l’alcaldessa Díaz va
encarregar els 32 nens i nenes
que el composen que fessin pro-
postes per millorar la convivèn-
cia entre persones i animals en
l’espai públic. “Segur que vosal-
tres teniu moltes idees que no se-
’ns han acudit”, va dir.

Els integrants del flamant
Consell d’Infants pertanyen als
cursos de quart, cinquè i sisè de
primària de set escoles públi-
ques: Prat de la Riba, Matilde

Orduña, Can Vidalet, Joan Ma-
ragall, Isidre Martí, Folch i To-
rres i Lola Anglada. 

L’acte va comptar amb la
presència de la presidenta d’U-
nicef Catalunya, Anna Folch,
que va signar amb l’alcaldessa
l’adhesió de la ciutat a la xarxa
de Municipis Aliats d’Unicef,
amb l’objectiu de convertir Es-
plugues en una ciutat amiga de
la infància. 

Les següents trobades del
Consell d’Infants seran la tercera
setmana de febrer i la tercera del
mes de maig. 

Aproven un pressupost
municipal de 44 milions

ECONOMIA4El Ple ha aprovat
inicialment un pressupost de
44,5 milions d’euros, un 11,7%
superior al de l’any passat. Ho va
fer en el darrer Ple, celebrat el 16
de novembre. Hi van votar a fa-
vor PSC, PDECat, ERC i PP,
mentre que Ciutadans, ICV, CE
i la CUP van fer-ho en contra. La
regidora no adscrita, Laura Be-
nito, es va abstenir. 

Els comptes preveuen un
apartat d’inversions que ascen-
deix als 6,5 milions, els quals es-
taran destinats a projectes com
ara la construcció d’un polies-

portiu a Can Vidalet, el reinici de
les obres del Teatre Auditori o
l’adquisició de l’Espai Baronda,
entre altres. A més, enguany la
ciutadania podrà decidir en què
s’inverteixen 267.500 euros. 

El portaveu socialista,
Eduard Sanz, va dir que són
uns comptes “prudents”, mentre
que Santi Siquier (PDECat) va
afirmar que “permetran realitzar
compromisos del govern”. Des
de l’oposició les opinions van
anar des de les valoracions po-
sitives fins a crítiques sobre el
vessant social dels comptes. 

Prop de 2.000 visitants a 
la 18a Biennal de Ceràmica

ART4La divuitena edició de la
Biennal de Ceràmica d’Esplu-
gues Angelina Alós va tancar
amb una bona xifra de partici-
pació. De fet, la van visitar un to-
tal de 1.700 persones, el que
suposa un augment del 50%
respecte de l’any passat. 

Durant l’acte de clausura,
celebrat el passat dia 6, es va do-
nar a conèixer la peça guanya-
dora de la votació popular. Ba-
lancín, de Juana Fernández, ar-

tista procedent d’A Corunya, va
rebre 33 dels 362 vots atorgats. 

L’acte també va acollir un ta-
ller experimental conduït per
Ariadna Benavides, de l’Escola
Municipal de Ceràmica, durant
el qual es van presentar diverses
tipologies de fang, les seves ca-
racterístiques i les seves aplica-
cions en l’art de la ceràmica
contemporània. 

Aquest certamen és el que té
més antiguitat a tot Catalunya. 

Solidaritat | La ciutat dóna la benvinguda a 16 nous veïns
L’Ajuntament va rebre el passat dia 5 a 16 nous veïns i veïnes de la ciutat. Es tracta de

nadons amb més d’un any empadronats al municipi. L’acte va tenir lloc a Can Tinturé i
va comptar amb la presència de l’alcaldessa, Pilar Díaz. Mitjançant aquest acte, la ciutat

es compromet a vetllar pel benestar dels infants i garantir i defensar els seus drets.

Redacció
ESPLUGUES
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Els vots de PSC, PP i CiU i l’abs-
tenció de Ciutadans van tombar
una moció de la CUP al passat
Ple del dia 16 per exigir que s’a-
clareixi l’assassinat del jove de 20
anys Pedro Álvarez, que va tenir
lloc la nit del 15 de desembre del
1992 a l’Hospitalet. 

El cas de Pedro Álvarez ha
omplert cartells i parets a tot
l’Hospitalet i les ciutats veïnes al
llarg dels anys amb el lema ‘Pe-
dro Álvarez, assassinat per un po-
licia’, una història de la qual, qui
més qui menys, n’ha sentit a
parlar alguna vegada. Aquella
nit de desembre, Álvarez va rebre
tres trets per part d’un conductor
que havia estat a punt d’atrope-
llar la seva parella a l’avinguda de
Catalunya de l’Hospitalet. 

Dies més tard va ser detingut
un policial nacional com a pre-
sumpte autor de l’assassinat.
Finalment, i tot i que la parella
del jove assassinat va identificar
el detingut com l’autor dels trets,
el cas no va arribar a judici i va
ser arxivat per falta de proves.
Des d’aleshores, la família lluita
perquè es reobri. 

Per aquest motiu, el text de
la moció presentada al Ple se so-
lidaritza amb la família del jove
i insta la Sindicatura de Greuges
a assumir el seguiment d’a-
quest cas i d’altres possibles
casos on es denunciïn pre-
sumptes situacions d’abús de
poder per part dels cossos i for-
ces de seguretat. En aquest sen-
tit, la portaveu de la CUP, Anna
Coll, va relacionar el cas de Pe-
dro Álvarez amb altres com el de
Juan Andrés Benítez –mort al
Raval quan sis Mossos l’estaven
reduint a terra–. 

UN PARE AMB CORATGE
El pare del jove assassinat el
1992, Juanjo Álvarez, va estar
present a la sala. “No m’ha sor-
près el vot contrari del PSC d’Es-

plugues”, explica resignat a Línia
Tres, tot i que agraeix a l’Ajun-
tament la possibilitat d’haver
pogut portar el cas del seu fill al
Ple. Els socialistes van basar la
seva negativa a la moció en el fet
que “emet judicis de valor” en re-
lació amb altres casos sobre els
quals, afirmen, no tenen “eines
per decidir”. 

Pocs dies després, el tinent
d’alcalde de Barcelona Jaume
Asens, rebia Juanjo per mostrar-
li el suport d’aquell consistori, el
qual ha reclamat que es reobri un
cas que prescriurà el 2020. “La
nostra lluita [la de Juanjo i la
seva dona Carmen] no ha estat en
va”, afegeix Juanjo, el qual, com
cada any des d’en fa 24, farà una
ofrena el 15 de desembre al mateix
lloc on van assassinar el seu fill.

Mostres de suport a la família durant el Ple. Foto: ERC

Rebutjada la moció per aclarir
l’assassinat de Pedro Álvarez

Redacció
ESPLUGUES

Detenen un veí en 
relació amb un homicidi

SUCCESSOS4Els Mossos d’Es-
quadra van detenir a la ciutat el
passat dia 1 de novembre un
home de 60 anys, de nacionali-
tat espanyola i veí del municipi,
presumptament relacionat amb
l’assassinat d’una altra persona
a Esplugues. 

Després d’aquella mort, l’À-
rea d’Investigació Criminal de la

Regió Policial Metropolitana
Sud de la policia catalana es va
fer càrrec de la investigació d’a-
quest crim amb l’objectiu d’es-
clarir les circumstàncies en-
torn d’aquell succés. 

Seguidament, el detingut va
passar a disposició judicial. Ara
mateix el cas continua sota se-
cret de sumari. 

El Síndic de Greuges farà un
informe anual sobre la ciutat

COL·LABORACIÓ4L’alcaldessa,
Pilar Díaz, i el Síndic de Greuges,
Rafael Ribó, van signar el passat
10 de novembre un conveni de
col·laboració “per la promoció
dels drets i deures de la ciuta-
dania”, segons informa el con-
sistori en un comunicat. 

D’acord amb el conveni, el
Síndic es compromet a enviar un
informe anual de la situació de
les queixes tramitades per la
seva oficina que facin referència
a la ciutat. 

En relació als drets dels in-
fants, el Síndic també es va
comprometre a portar a terme
anàlisis específiques pel que fa
a la defensa dels infants, així
com proporcionar recomana-
cions adreçades a l’administra-

ció local i als representants dels
ciutadans. D’aquesta manera,
l’equip itinerant de la Sindica-
tura es compromet a fer dues vi-
sites anuals al municipi per
atendre la ciutadania. 

Pel que fa a l’Ajuntament,
atorga el dret al Síndic perquè
pugui assistir a un Ple per ex-
posar amb detall l’informe anual
i debatre’l si s’escau. 

El consistori també promet
donar informació requerida pel
Síndic que estigui relacionada
amb alguna queixa en un termini
de 15 dies hàbils. A més, el Sín-
dic pot proposar, si ho conside-
ra oportú, iniciar vies de me-
diació entre el consistori i un
afectat que facilitin la resolució
ràpida d’una queixa.
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Sant Joan Despí

La ciutat va ser la gran protago-
nista de la novena edició dels
Premis de Reconeixement Cul-
tural del Baix Llobregat, que or-
ganitza cada dos anys el Centre
d’Estudis Comarcals.  El Teatre
Mercè Rodoreda va acollir el
dia 11 el lliurament dels guar-
dons, que van reconèixer a l’as-
sociació contra la violència de gè-
nere Violeta amb el premi Vir-
gínia Amposta a l’Equitat de
Gènere i els Drets Socials. 

L'associació va néixer l’any
2005 com a iniciativa d'un grup
de dones afectades, directament
o indirectament, per la violència
masclista. Tal com expliquen
elles mateixes, eren dones que
provenien d'un Grup d'Ajuda
Mútua i van decidir fer alguna
cosa per les dones que estan

patint, patiran o han passat per
qualsevol situació de violència
masclista. Aquest premi, per
tant, resulta un reconeixement a
la seva trajectòria.

A l’acte hi van assistir unes
280 persones vinculades a la
cultura, així com representants
del món polític local i empresa-
rial de la comarca. L’acte va
comptar amb un marcat accent
santjoanenc, amb l’amenització
de diversos grups artístics de la

ciutat. Per altra banda, l’Asso-
ciació de Pessebristes local va ser
finalista del premi Pau Bertran
i Bros de Cultura Popular, que va
anar a parar al Festival de Tea-
tre al carrer de Viladecans. 

El premi Baixllobregatí de
l’any va anar a parar a Mònica
Usart, meteoròloga molinenca
de 8TV, RAC 1 i RAC105. Per la
seva banda, l’ONG Proactiva
Open Arms va rebre el premi a
la tasca solidària. 

Representants de l’associació amb l’alcalde Antoni Poveda. Foto: Ajuntament

L’associació Violeta, premiada
pel Centre d’Estudis Comarcals
» L’entitat guanya el premi d’Equitat de Gènere i Drets Socials dels

Premis bianuals de Reconeixement Cultural del Baix Llobregat

Esport i art per la inclusió de
les persones discapacitades

SOCIETAT4La darrera edició
de les Jornades de la Discapaci-
tat ha tingut com a eixos princi-
pals l’esport i les arts escèniques. 

El músic amb paràlisi cere-
bral DJ Abadia va donar el tret
de sortida al Bulevard de les
jornades, que pretenen trencar
l’estigma que les persones amb
diversitat funcional no poden re-
eixir en les activitats esportives
o artístiques. El poliesportiu
Ugalde va acollir la disputa de di-
versos partits de futbol entre
membres de Tastidis, una enti-
tat dedicada a fer activitats per

persones amb discapacitat in-
tel·lectual, i del Sant Joan Des-
pí Futbol Sala. També es van dur
a terme activitats esportives en
cadires de rodes adreçades a
l'alumnat dels centres de se-
cundària de la ciutat, organitza-
des per l'institut Guttman. 

Pel que fa a l’art, el Teatre
Mercè Rodoreda va acollir l’ac-
te central de les jornades, que va
comptar una desfilada a càrrec
la residència Josep Mas i Dal-
mau, teatre amb la intervenció
de joves de Tastidis i de l’actua-
ció de l’artista Màgic Marc.

La Setmana de la Ciència
enganxa els estudiants

EDUCACIÓ4Del 14 al 18 de no-
vembre Sant Joan Despí va viu-
re intensament una nova edició
de la setmana dedicada a la
ciència en què, principalment,
els estudiants van realitzar ac-
cions dedicades a l'experiència
científica. Més de 2.300 estu-
diants de totes les edats van
participar d’aquesta iniciativa
que l’Ajuntament ha organitzat
per segon any consecutiu. 

Segons el consistori la present
edició de la Setmana de la Cièn-
cia va resultar molt participativa
en totes les activitats realitzades.

Les activitats es van iniciar amb
un planetari instal·lat a l’Àrea i
l’espectacle Clowntífics –la cièn-
cia pallassa–, que va informar
l’Ajuntament que va havia re-
sultat tot un èxit, amb 700 in-
fants al Teatre Mercè Rodoreda.

Durant la Setmana també es
van dur a terme altres activitats
a les escoles i instituts, com ara
xerrades –sobre el microcos-
mos i sobre la vida més enllà de
la Terra–, una gimcana de ma-
temàtiques –amb la participació
de 350 infants– o la projecció de
la pel·lícula Interstellar.

Cristina Martín presenta 
la seva òpera prima a casa

LITERATURA4La sala Camèlies
del Centre Cultural Mercè Ro-
doreda va acollir a principis de
mes la presentació del llibre Re-
signación de l’escriptora sant-
joanenca Cristina Martín. 

Es tracta del primer llibre
d’aquesta autora, que ha escrit
nombrosos relats i que va ser fi-
nalista del Premi de Relats Breus
per a Dones del 2014. El text par-
la de superació personal, de
trencar amb les expectatives

preestablertes i, tal com diu ella
mateixa, “que ningú s'ha de re-
signar, ni en l'amor, ni en el tre-
ball, ni en res. Si alguna cosa no
agrada, un s'ha d'apartar i con-
tinuar un altre camí, viure el que
realment es vol viure intentant
no fer mal a ningú.” 

Martín ha explicat que no té
intenció de guanyar-se la vida
amb la literatura, però continua-
rà escrivint perquè el que més l'in-
teressa i és que la llegeixin.

Successos | Detingut per vendre droga fent-se passar per policia
Els Mossos han detingut a quatre persones veïnes de Sant Joan Despí, Cornellà, Barcelona i 

Terrassa acusades de cultivar marihuana i vendre-la fent-se passar per policies. Els agents 
van trobar en un immoble de Castellar del Vallès 1.600 plantes de marihuana i credencials

i material policial fals que els acusats feien servir per distribuïr la droga.

Redacció
SANT JOAN DESPÍ
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La mítica cursa Coixinets va ce-
lebrar el cap de setmana del 12 i
13 de novembre la seva edició nú-
mero 40 amb èxit de participa-
ció i amb la mirada posada al fu-
tur. La 40a cursa de Karts de Coi-
xinets va tenir un dels moments
més especials en la baixada noc-
turna, on cada kart duia unes
llums de colors que il·luminaven
el camí i posterior sopar d’ani-
versari amb una truita gegant, a
més de la projecció de fotografies
d’edicions antigues. 

Segons ha explicat a Ràdio
Desvern Jonàs Bassó, respon-
sable de comunicació de la cur-
sa, es va viure un moment de
tensió quan un pare i un fill van
tenir un incident que va fer pa-
tir per l’estat de salut del jove,
que es queixava de les cervi-

cals. Per sort, tot va quedar en un
ensurt. A part d’aquest, no va ha-
ver-hi cap incident greu. 

Els responsables de la cursa
de karts afirmen que han pogut
tirar endavant aquesta 40a edi-
ció en gran part gràcies a l’ajuda
i a la implicació dels voluntaris
i voluntàries. De cara a pròximes
edicions, afirmen que serà clau
el relleu generacional i la impli-
cació de més gent. 

Les curses de karts de coixi-
nets van néixer l'any 1976, quan
un grup de nois i noies de l'A-
grupament Escolta Martin Lu-
ther King van decidir crear un
nou joc per divertir-se. Vist l'è-
xit i el ressò que ja tenia entre els
habitants del municipi, l'any
1983 es va crear una comissió
organitzadora que, d'aleshores
ençà, és l'encarregada dels pre-
paratius de la cursa.

Les topades i virolles són un clàssic de la cursa. Foto: Karts de Coixinets

Èxit sense frens de la quarantena 
cursa de Karts de Coixinets

» L’activitat celebra els 40 anys en plena forma gràcies als voluntaris
» L’organització espera relleu generacional per a les pròximes edicions

El centre Pilot recull 762
quilos de piles per reciclar

MEDI AMBIENT4Un total de
496 escoles catalanes han reco-
llit 36   tones de piles des de febrer
per reciclar a la segona edició del
concurs Apilo XII, realitzat en el
marc d'una campanya per fo-
mentar la recollida de piles i acu-
muladors portàtils. El Centre
Pilot Asproseat de la ciutat ha
quedat en tercer lloc del ràn-
quing a Barcelona, amb 762
quilograms de piles recollides,
per darrere de l'escola Sant Do-
mènec de La Ràpita i la Pau Pi-
casso de Barberà del Vallès, que
han superat ambdues una tona.

Dos centres de Lleida han
guanyat el concurs, amb un pre-
mi dotat en 2.500 euros per a ca-
dascuna: es tracta de l'escola del
Soleràs, guardonada per haver
estat la que més ha recollit –1,5
tones–, i la de l'Espígol de Jun-
cosa, per ser la que més piles ha
recollit per alumne (1,2) i repe-
teix com a premiada. 

Després de Barcelona, en
tercera posició hi ha Girona,
amb 72 escoles participants i 5,4
tones acumulades, mentre que
les 86 escoles de Tarragona han
recollit 5 tones.

Cent anys del primer autobús
de Sant Just a Barcelona

PATRIMONI4La línia d’auto-
bús entre Sant Just, Esplugues
i Barcelona celebra 100 anys. El
21 de novembre de 1916 es va
constituir davant de notari la so-
cietat que faria possible la po-
sada en servei de la línia. Va ser
gràcies a Manuel García Solà, un
estiuejant barceloní que vivia al
carrer Bonavista 21, que va
constituir a una notaria de Bar-
celona  la “Compañía de Auto-
móviles de San Justo Desvern-
Esplugas-Barcelona,S.A.”, la
qual cosa va permetre que el veï-
nat deixés de fer el viatge obli-

gatòriament amb la diligència
per començar a pujar a l’autobús. 

Els dos primers autobusos
van començar a circular el dia 31
de desembre de 1916, sent be-
neïda la línia per Mossèn Anto-
nino que des de feia unes set-
manes era el nou rector de la Pa-
rròquia, i ja havia subscrit ac-
cions de la companya. 

Manuel Garcia i Solà també
és rellevant per ser un dels pro-
motors i primer president de l’A-
teneu Santjustenc,  que va veu-
re els seus estatuts aprovats el 16
de juny de 1918.

L’Ajuntament es compromet a
afavorir l’habitatge de lloguer
HABITATGE4L'Equip de Go-
vern de Sant Just Desvern, for-
mat per PSC, ERC i Movem
Sant Just, s'ha compromés pú-
blicament a impulsar la política
d'habitatge de lloguer, a través
d'un acord polític que reforça el
pacte de govern vigent. 

Segons han informat en un
comunicat, l'acord polític in-
clou un seguit de mesures per
donar resposta a les necessitats
de lloguer públic, com per exem-

ple que la pròxima promoció
d'habitatge públic de l’empresa
municipal Promunsa a Mas Lluí
destinarà el 50% dels habitatges
al lloguer. L'acord, estructurat en
tres línies de treball, també pre-
veu elaborar un Pla d’Habitatge
de Lloguer per tal de tenir una
diagnosi acurada de la situació
actual. A Sant Just hi ha 1.200
famílies vivint en habitatges de
promoció pública a través de
l'empresa municipal Promunsa.

Memòria històrica | Premi a la Comissió de Morts i Desapareguts
La Comissió dels Morts i Desapareguts, liderada pel Centre d'Estudis Santjustencs, va guanyar

el Premi Llorenç Presa i Puig de Recerca, dins l'apartat de Coneixement i Innovació, en la 9a
edició dels Premis de Reconeixement Cultural del Baix Llobregat. El jurat va voler reconèixer

la tasca d'investigació i recerca sobre el cost humà de la Guerra Civil a Sant Just.  

Redacció
SANT JUST DESVERN



Comarca
líniatres.cat

| 12

28 novembre 2016

L’Ajuntament i la Unió de Boti-
guers d’Esplugues (UBE) van
signar el passat dia 9 de no-
vembre un conveni de col·labo-
ració que contempla una apor-
tació de 16.000 euros del con-
sistori cap a l’associació, perquè
pugui portar a terme “projectes
i activitats que millorin la com-
petitivitat del teixit comercial i
l’associacionisme”, segons resa
un comunicat municipal. 

En un altre comunicat, la
UBE valora “positivament” el
conveni, tot i que critica que
s’ha signat “molt tard”. “La nova
llei de transparència i el procés
de negociació han retardat fins
ara el cobrament de la subven-
ció”, afegeixen els botiguers. 

La quantitat econòmica que
han rebut els comerciants servirà
per cofinançar aspectes com ara
activitats i campanyes organit-

zades pel servei de Comerç del
consistori, de promoció i dina-
mització comercial, de formació,
de foment de l’associacionisme
i per a l’enllumenat de Nadal. 

Des de l’Ajuntament desta-
quen que aquest “és el primer
any que es realitza un conveni
d’aquestes característiques”, i
recorda que l’any passat va sub-

vencionar diverses línies d’acció
de la UBE amb 10.000 euros. 

Des de la UBE destaquen
que cal començar a “treballar per
arribar a acords amb el consis-
tori, més encara quan hem d’a-
frontar la imminent arribada
d’un nou centre comercial”, en
referència a l’inici de les obres del
polèmic Pla Caufec. 

Moment de la signatura del conveni. Foto: UBE

La Unió de Botiguers d’Esplugues
rep 16.000 euros del consistori

Sant Joan | Taller de torrons al Mercat del Centre
Arriba Nadal i tornen les especialitats de la temporada com ara el torró. En
aquest sentit, el Mercat Municipal del Centre organitzarà demà dimarts a partir
de les sis de la tarda al Foodieslab un taller d’elaboració de torrons. A càrrec de
Víctor Rodríguez, es faran torrons de diferents sabors amb receptes senzilles.

Redacció
ESPLUGUES

Comerç

Els llums de Nadal inunden 
els carrers de la comarca

BAIX LLOBREGAT4Desembre
ja és a tocar, i això és sinònim de
Nadal. En aquest sentit, Sant
Joan va ser el més matiner, ja
que va arrencar les activitats de
la campanya dijous passat amb
un acte oficial d’encesa dels
llums als barris de les Planes i del
Centre. Abans de l’acte es van
dur a terme espectacles d’ani-
mació infantil i una xocolatada
per a tots els infants. 

Més d’una vintena de ca-
rrers i equipaments municipals

com els mercats, els centres cul-
turals Miquel Martí i Pol i Mer-
cè Rodoreda, els centres cívics o
l’Ajuntament estan guarnits amb
il·luminació nadalenca amb leds,
més econòmics i sostenibles. 

Esplugues, per la seva banda,
esperarà fins aquest divendres
dia 2 de desembre per donar el
tret de sortida a les activitats na-
dalenques al municipi. Al llarg
del mes acollirà pessebres vi-
vents, fires de Nadal i el Tió, so-
vint de la mà dels comerciants.  

Sant Joan ja llueix els llums de Nadal. Foto: Twitter

La comarca es bloca
contra la violència masclista

IGUALTAT4Una seixantena de
persones van participar el dia 11
en la Jornada 40 anys de femi-
nismes al Baix Llobregat, orga-
nitzada pel Consell Comarcal
juntament amb l’Ajuntament
de Sant Feliu de Llobregat, i
que va tenir lloc al Centre Cívic
Les Tovalloles.

La consellera de les Dones i
Gent Gran, Vicky Castellanos, i
la Primera Tinenta d'alcaldia
delegada de Dones i Polítiques
d'Igualtat, Lídia Muñoz Cáceres
van donar el tret de sortida a una
jornada que va girar entorn de
dos eixos, d’una banda la histò-
ria del moviment feminista a Ca-
talunya a partir de les Jornades

Catalanes de la Dona del 1976,
de la mà de la historiadora, in-
vestigadora i escriptora, Isabel
Segura Soriano, i de l’altre, l'inici
d’un cicle de debats que tin-
dran lloc a l’any vinent i que han
començat amb la violència mas-
clista. L’encarregada d’obrir
aquest cicle de debats va ser
l’advocada i especialista en temes
de violència masclista, Mercè
Claramunt.

L'acte va ser conduït per la
periodista Marta Corcoy, i va
comptar amb la participació de
persones expertes, entitats,
col·lectius de la dona i respon-
sables polítics i sindicals de l'àm-
bit d'igualtat del Baix Llobregat.

Política | El PSC del Baix comença el procés de primàries
El PSC del Baix Llobregat ha arrencat el procés de primàries per escollir nou primer secre-
tari. Ja s’han aprovat els terminis que seguiran per a la recepció de candidatures, la recolli-
da d’avals i les diferents assemblees de les agrupacions de la comarca per escollir les seves

noves executives, així com els delegats que participaran en l’Assemblea del 20 i 21 de gener. 

Després que l’Àrea Metropoli-
tana de Barcelona i el Consorci
del Parc Natural de Collserola
acordessin demanar la supres-
sió de les activitats militars dins
del parc, el Ministeri de Defen-
sa ha decidit recórrer als jutjats
per blindar la seva presència a
Collserola. Defensa ha interpo-
sat un recurs contenciós admi-
nistratiu contra la resolució
aprovada pel Consorci que va
acordar emprendre actuacions
per no autoritzar més pràctiques
militars al parc, i que instava el
Ministeri de Defensa a donar in-
dicacions en aquest sentit.

Com a resposta a aquestes
resolucions de rebuig, Defensa
va voler legitimar la seva acti-
vitat afirmant que és necessària
per a la seguretat dels ciutadans.

Així es va expressar el coronel
Pelegrina a Línia Tres en l’edi-
ció del mes passat, en què as-
segurava que mantindria les
activitats a Collserola perquè
són “imprescindibles per a la
preparació i el sosteniment”
dels militars, i que aquestes
maniobres del batalló de Bar-
celona són de preparació física
i tenen un impacte “mínim”
per al parc i la població.

L'Ajuntament de Barcelona
ha decidit personar-se en con-
tra del recurs del Ministeri de
Defensa. D'aquesta manera, el
consistori es posa de part del
Consorci del Parc Natural, que
en declaracions a BTV recorda
que dins del parc “hi ha 13
centres educatius" i, trobar-se
amb maniobres militars, “pot
suposar un impacte emocio-
nal per als infants”.

Els militars entrenant-se per camins del parc. Foto: Exèrcit de Terra

L’Exèrcit recorre als jutjats 
per continuar a Collserola

Redacció
BAIX LLOBREGAT
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L’esforç d’Ignacio Ávila ha tin-
gut la seva recompensa. El pas-
sat dia 16 la Unió de Federa-
cions Esportives Catalanes
(UFEC) va fer públic que el ci-
clista espluguí ha estat triat pel
jurat com a millor esportista pa-
ralímpic de l’any 2016.

La medalla de plata que Ávi-
la va guanyar juntament amb
Joan Font el dia 17 de setembre
en la prova de ciclisme en ca-
rretera dels Jocs Paralímpics de
Rio (la tercera en les cinc parti-
cipacions que ha tingut) ha estat
el resultat més destacat de l’any
per a l’espluguí, de 37 anys, que
també va arribar a les finals de
persecució (on va quedar quart),
d’un quilòmetre i de contrare-
lotge. Ávila, que té una discapa-
citat a la vista des del seu naixe-

ment, ja va guanyar una altra
plata fa 16 anys a Sidney, men-
tre que a Pequín va penjar-se un
bronze en la prova de 1.500 me-
tres de la categoria T12.

El ciclista espluguí rebrà
aquest reconeixement el prò-
xim 20 de desembre, en la 20a
Festa de l’Esport Català, que or-
ganitzen conjuntament la UFEC

i el diari SPORT, que se celebrarà
al Museu Marítim de Barcelona.
En la categoria femenina para-
límpica la premiada ha estat la
barcelonina Elena Congost.

Altres noms destacats que
també seran protagonistes de la
festa seran Saúl Craviotto, Mi-
reia Belmonte, Xavi Pascual o el
Club Natació Mataró.

Ávila (esquerra) amb el seu company Font. Foto: Twitter (@ignasiavila)

L’espluguí Ignacio Ávila, millor
esportista paralímpic de l’any

» El ciclista va guanyar la medalla de plata als Jocs de Rio de Janeiro
» Ávila rebrà el guardó a la Festa de l’Esport Català del mes que ve 

El sanjustenc Raúl Gimeno
escriu sobre el Rey Chatarrero

SANT JUST4Javier García Roche,
conegut com el Rey Chatarrero, ha
viscut sempre entre Barcelona i
Sant Adrià, però ara també tindrà
un vincle amb Sant Just.

I és que el santjustenc Raúl Gi-
meno, a quatre mans amb Valen
Báilon, ha publicat el llibre El
Rey Chatarrero, la biografia d’a-
quest carismàtic boxejador que va
penjar els guants el passat dia 12
després de guanyar el campionat
estatal de la categoria super wel-
ter a Bilbao amb un balanç de 18
victòries, 5 derrotes i un empat.

El llibre explica com, a través
de l’esport, Roche va poder re-
conduir la seva vida i deixar enrere
un passat conflictiu. El seu so-
brenom és perquè va obrir un di-
pòsit de ferralla a Sant Adrià, on
es va fer la presentació del llibre i
on es fan classes de boxa gratuï-
tes a nens en risc d’exclusió social. 

Roche es defineix a si mateix
com un amant dels gossos i dels
animals i és una de les veus
que, any rere any, s’oposa a la
polèmica celebració del Toro
de la Vega a Tordesillas.

Quatre victòries seguides per
a l’equip de Yaiza Rodríguez

ESPLUGUES4Debut immillorable.
L’equip de la Boise State Univer-
sity, on juga l’espluguina Yaiza Ro-
dríguez, ha començat el curs de la
National Collegiate Athletic Asso-
ciation (NCAA) guanyant els pri-
mers tres primers partits del cam-
pionat i l’amistós anterior.

Les bulldogs van derrotar
Alaska Fairbanks (75-61) en el da-
rrer partit de preparació i la tem-
porada va començar al pavelló
Taco Bell d’Idaho contra Southern
Oregon (89-45). Rodríguez va
cloure el partit amb 4 punts i 5 as-
sistències, unes prestacions que va

millorar (5 punts i 10 assistències)
en la segona victòria, contra Por-
tland State. En el seu darrer par-
tit, que es va decidir a la pròrro-
ga a casa contra Seattle (73-68),
l’espluguina va ser decisiva amb
12 punts i 7 assistències. 

EL SEGLE XXI, A GALÍCIA
Per la seva banda, l’exequip de Ro-
dríguez, el Segle XXI, afrontarà
aquest dissabte el partit de la des-
ena jornada de la Lliga Femenina
2 a Pontevedra. Les d’Iván Torinos
es veuran les cares contra un dels
seus rivals directes, el CB Arxil.

El Levante vol reaccionar
després de sumar 1 punt de 15
SANT JOAN4L’equip ha de re-
trobar sensacions perquè tornin a
arribar els resultats. Després de su-
mar un punt dels darrers 15 que
s’han disputat (l’empat del passat
dia 13 al camp de l’FC Porto Cris-
to) el Levante Las Planas ha cai-
gut a la novena posició de la Se-
gona divisió femenina.

El calendari immediat, però,
no és gens benèvol per a les noies
de Jordi Delgado, que el pròxim
dia 4 de desembre visitaran el se-

gon, el Barça B, i només quatre
dies després rebran la visita de
l’AEM de Lleida. L’últim partit
abans de les vacances serà contra
el CE Sabadell, també al Munici-
pal de les Planes.

Per altra banda, el passat dia
18 el club va anunciar que, en-
tre els dies 27 i 30 del mes que
ve, es farà el Campus de Nadal.
Hi podran participar nens d’en-
tre 5 i 14 anys i tindrà un cost
total de 80 euros.

Sant Joan | Simón i Durán guanyen el 29è Ciclocròs
Isaac Simón i Magda Durán van ser els millors a Sant Joan. El passat dia 20, el Parc Ciclista

del Llobregat va ser l’escenari de la 29a edició del Ciclocròs, una prova puntuable per a la
Copa Catalana, que va reunir gairebé 200 bikers. Altres guanyadors van ser Jofre Cullell en
categoria sub 23, Pau Miquel en júnior masculí o Júlia Pujol en la categoria júnior femenina.

Redacció
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AGENDA MENSUAL
FINS AL 8 DE DESEMBRE
Matí-Tarda L’Associació per a la Igualtat de Drets

per als Discapacitats (AIDED) organitzarà
un rastrillo solidari per recaptar fons. / Carrer
Àngel Guimerà, 38.

DE L’1 AL 8 DE DESEMBRE
Matí-Tarda El Centre Jujol Can Negre acull l’ex-

posició col·lectiva anual del Grup d’Art 94 que
mostra la feina de 26 artistes de la ciutat i la
seva visió de l’art, enguany centrada en les
vacances. / Centre Jujol Can Negre.

DIJOUS 15 DE DESEMBRE
19:00 Clàssics de Nadal és el nom d’un taller en

el qual es donaran totes les claus per apren-
dre a preparar plats deliciosos amb els quals
es podrà sorprendre tota la família. / Casal de
Joves El Bulevard. 

DIMECRES 30 DE NOVEMBRE
19:00 En la darrera sessió del novembre literari,

el títol seleccionat serà The Great Gatsby, el
títol més reconegut del novel·lista nord-
americà Francis Scott Fitzgerald. /  Sala po-
livalent de Can Ginestar.

DIVENDRES 2 DE DESEMBRE
22:00 El quartet D’Ebano seran els encarregats

de la darrera sessió de l’any del cicle Concerts
de jazz en viu a l’Ateneu, que està organit-
zant On Air Jazz Series. /  Sala del cinquan-
tenari de l’Ateneu.

DIJOUS 1 DE DESEMBRE
18:00 L’Oficina Jove de Sant Joan ha preparat una

xerrada informativa anomenada Taller de se-
xualitat i prevenció de la SIDA per als joves. / Casa
Rovira (Sant Joan).

DIUMENGE 11 DE DESEMBRE
18:00 Torna el concurs de villancicos rocieros.

En aquesta edició hi participaran els coros Ce-
leste,  Romero de la colonia Egabrense, Casa
de Granada, Rosas de Sant Feliu i Los extre-
meños. / (Sant Joan).

DIUMENGE 4 DE DESEMBRE
12:30 Partit d’handbol corresponent a la dot-

zena jornada de Primera estatal masculina en-
tre el CH Sant Joan i l’OAR de Sabadell. / Pa-
velló Salvador Gimeno (Sant Joan).

ESPLUGUES COMARCA ESPORTSSANT JUSTSANT JOAN

Aquesta assessoria ofereix informació
per resoldre temes relacionats amb l'a-
plicació de normatives, lleis i regla-
ments en matèria de dret laboral als
joves. / Casa Rovira (Sant Joan).

Una sessió d’assessoria
jurídica i laboral

Dm. 13 de desembre a les 16:30

Víctor Rodríguez, de Foodieslab, serà
l’encarregat d’impartir aquest taller on,
de manera senzilla, s’explicarà com es
poden preparar torrons artesans. /
Mercat Municipal Barri Centre.

Un taller de torrons
per llepar-se els dits

Demà 29 de novembre a les 18:00

Benvingut Sr. Snowman! serà el nom
del taller pensat perquè els més me-
nuts donin la benvinguda a l’hivern i
al Nadal fent un ninot de neu amb fang.
/ La Masoveria Can Tinturé.

Can Tinturé, escenari
d’un taller nadalenc

Dv. 17 de desembre a les 11:00

Partit corresponent a la tretzena jor-
nada de la Segona divisió femenina
entre el FC Levante Las Planas i l’AEM
de Lleida. / Municipal de les Planes
(Sant Joan).

El Levante Las Planas rep 
la visita de l’AEM de Lleida
Dj. 8 de desembre a les 17:00
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